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«شرق» در گفت وگو  با صبغت االله احمدی، سخنگوی جبهه مقاومت ملی افغانستان، بررسی کرد
مقاومت دره پنجشیر

 منیژه موذن: دره پنجشیر در شمال افغانستان تنها نقطه باقی مانده از این کشور است که در 
مقابل طالبان مقاومت می کند. پنجشیر در مقاومت تاریخی طولانی دارد. احمد شاه مسعود، 
فرمانده اسطوره ای افغانستان ســال ها در این دره می جنگید. حالا و پس از سیطره دوباره 
طالبان بر افغانستان احمد مسعود پسر او راه پدر را در پیش گرفته و نیرویی نظامی را شکل 
داده که در مقاومت دوم در مقابل طالبان ایستاده اند. صبغت االله احمدی، سخنگوی جبهه 
مقاومت ملی افغانســتان، در مصاحبه با «شرق» از اهداف و روش مبارزه این گروه و آینده 

افغانستان می گوید.
 جبهه مقاومت دوم چطور تشکیل شد؟  .

البتــه این ادامه مبارزات چندین دهه ای مردم افغانســتان اســت اما جبهه مقاومت 
دوم درســت پس از سقوط کابل، در ولایت پنجشــیر به خاطر دفاع از عزت و شرف مردم 

افغانستان، به خاطر دفاع از ارزش های مردم افغانستان و به خاطر عدالت ایجاد شد.
 انگیزه اعضای جبهه مقاومت برای جنگیدن چیست؟  .

انگیزه ها زیاد است. جبهه مقاومت ملی افغانستان به خاطر مردم افغانستان ایستاده 

است. به خاطر زن افغانستان، به خاطر مرد افغانستان و اینکه زنان که نیمی از جامعه را 
تشکیل می دهند نیز باید مانند مردان حق کار، حق تحصیل، حق آزادی داشته باشند و مانند 
مردان از همه حقوق برخوردار باشــند. یــک زن باید بتواند به عنوان رئیس جمهور در این 
کشور نامزد شود. یک زن باید بتواند مدیریت جامعه را داشته باشد و مانند مردان در جامعه 
فعال باشــد. اعضای جبهه مقاومت ملی، بیشتر کسانی هستند که در سنگرها می جنگند 
همان افسران با افتخاری هستند که پیش از این در دوره جمهوریت از مردم افغانستان دفاع 
می کردند و حالا هم آمده اند تا با هیولایی به نام طالب بجنگند. ما به خاطر حقوق بشــر 
به ویژه حقوق زنان، به خاطر آزادی بیان، به خاطر برپاکردن یک نظام مردم ســالار معتدل 
اسلامی و غیرمتمرکز که در آن تمام مردم افغانستان، تمامی اقشار خودشان را در ساختار 
آینده افغانستان ببینند و در همین حال همه مردم افغانستان احساس کنند که بخشی از 
قدرت سیاسی افغانستان هستند، مبارزه می کنیم و این مبارزه ادامه پیدا خواهد کرد و من 

مطمئن هستم به زودی ما شاهد سرنگونی رژیم مستبد و ظالم گروه طالبان خواهیم بود.
 در مورد احمد مسعود زیاد شنیده ایم اما می خواهم از زبان شما در مورد او و جایگاهی که   .

در حال حاضر در جبهه مقاومت دارند، بشنویم.
آقای احمد مسعود، رهبر جبهه مقاومت ملی افغانستان، فرزند قهرمان ملی و فرمانده 
اســطوره ای مردم افغانستان شهید احمد شاه مسعود اســت. جایگاهش در میان مردم 
افغانستان بسیار خوب است. در میان کشورهای منطقه هم بسیار خوب است. آقای احمد 
مسعود می توانست مانند بسیاری دیگر به کشوری دیگر برود و یک زندگی آرام برای خودش 
اختیار کند اما به خاطر مردم افغانســتان، به خاطر ارزش های مردم افغانستان ایستاده و 

طبیعتا جایگاه بلندی دارد.
 در آغاز فعالیت جبهه مقاومت احمد مسعود از کشورهای غربی درخواست کمک کرد. آیا   .

در حال حاضر از کشورهای غربی یا کشورهایی مانند تاجیکستان کمک می گیرید؟
مردم افغانستان به ما کمک می کنند. ما در هر جایی که حضور داریم مردم افغانستان 
فرزندانشان را در اختیار جبهه مقاومت ملی قرار می دهند تا در برابر طالبان که هر روز به 
شکنجه، بازداشت و کشتار مردم دست می زنند بایستند و از هر لحاظ هم مردم افغانستان 
ما را حمایت می کنند. ما حمایت مردم افغانســتان را با خودمان داریم. طبیعتا کشورهای 

منطقــه هم حمایت سیاســی و معنوی می کنند. مــا با تمام کشــورهای منطقه و تمام 
کشورهای جهان روابط خوب می خواهیم داشته باشیم. با خیلی ها هم روابط بسیار خوبی 
داریم. اما ما پشتیبانی ای که می گیریم پشتیبانی مردم افغانستان است و مردم افغانستان 

از ما پشتیبانی می کنند.
 درگیری ها در پنجشیر ادامه دارد. در حال حاضر وضعیت در مناطق تحت نظارت شما   .

به چه شکل است؟
وضعیت طبیعتا جنگی است اما روحیه مبارزان جبهه مقاومت ملی افغانستان بسیار 
بالاســت. ما در ولایت های پنجشــیر، بغلان، اندراب، خوس و تخــار در این روزها درگیری 
داشته ایم. دشمن تلاش کرده بود مواضع جبهه مقاومت ملی افغانستان را تصرف کند که 
الحمدالله شکســت خورده. بارها شکست خورده و تلفاتشان بسیار سنگین است و روحیه 
بسیار خوب است و ما امیدمان زیاد است. جبهه در حال گسترش به ولایات دیگر همچون 
سمنگان، ســرپل، بلخ، بدخشان، بادغیست، قندوز، کابل، پروان، کاپیسا، لحمان، ننگرهار و 

نورستان است و ان شاءاالله ما به زودی خبرهای خوبی خواهیم داشت.
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۱۳  تیر  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۱۹

فائزه هاشــمی به زودی به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام و توهین به مقدســات محاکمه خواهد شد. او که فرزند 
پرحاشــیه مرحوم آیت االله هاشمی است، هر ازچندگاهی با ســخنان جنجالی اش، هیزم به آتش اصولگرایان می اندازد 
و آنهــا هــم تا او را پای میز محاکمه نکشــانند، از پای نمی نشــینند. در چند ماه اخیر فائزه هاشــمی چندین بار خوراک 
خبری خوبی برای رســانه های اصولگرا فراهم کرد و آنها هم در حمله به این چهره  سرشــناس خاندان هاشــمی کم 
نگذاشته اند و خواستار محاکمه او شده اند. اصل ماجرای تشکیل پرونده برای فائزه هاشمی به سخنان او در یک گفت وگو 
در فضای مجازی بازمی گردد که گفته بود: «تنها راه بازگرداندن سپاه به پادگان ها باقی ماندن آن در لیست تحریم است». 
صحبت هایی که دو روز بعد با واکنش دبیر کل حزب کارگزاران مواجه شد و حسین مرعشی تأکید کرد که مواضع فائزه 
هاشمی،  مورد تأیید حزب نیست. هم زمان با این اظهارات و واکنش حسین مرعشی، برادر او، یعنی محسن هاشمی هم 
تلویحا به این ســخنان واکنش نشــان داد و گفت: «همان گونه که خارج کردن کشور از انزوای طراحی شده توسط جبهه 

عبری- عربی، یکی از اهداف اصلی برجام و توافق جدید اســت و هــر اقدامی که به جای تنش زایی، در پی تنش زدایی 
باشد، در هر لباس و شعار سوپر انقلابی هم بسته بندی شود، در راستای منافع رژیم صهیونیستی و رقبای منطقه ای ایران 
اســت و نباید اجازه داد گروهی با بازی در زمین و ســناریوی اســرائیل، منافع ملی و اصل انقلاب اسلامی را به مخاطره 
بیندازند. کوتاه ســخن اینکه امروز برای حفظ منافع ملی ایران، نیــاز به توافقی ملی داریم و چارچوب اصلی این توافق 
باید به دور از افراط و تفریط و به صورتی مســتدل و منطقی برای طرف مقابل ترســیم شود و ایجاد یک اجماع ملی در 
حمایت از این توافق، قطعا تأثیر درخور توجهی در انعطاف ۱+۵ و رعایت خطوط قرمز منافع ملی ایران خواهد داشت». 
این ســخنان برادر به حمایت نکردن خانواده یا حداقل حمایت نکردن برادر از خواهر تعبیر شــد و فائزه در میدان حمله  

رسانه های اصولگرا تنها ماند.
اما این پایان ماجرا نبود و بعد از انتشار سخنان فائزه ، فیلمی از او در تسنیم منتشر شد و این خبرگزاری مدعی اظهاراتی 
موهن درباره پیامبر گرامی اســلام، حضرت محمد (ص) از ســوی فائزه هاشمی شــد. فیلمی که فقط ۲۸ ثانیه است و 
مشــخص نیست که فائزه هاشــمی قبل و بعد از این مکالمه چه نظراتی بیان کرده است؛ اما همین فیلم موج جدیدی 
از حملات به او را دامن زد و پویشــی برای درخواســت محاکمه او در خبرگزاری فارس شکل گرفت که از ۴۰ هزار امضا 
گذشــت و به همین بهانه خبرگزاری فارس هم پیگیری این پویش از مقامات ذی ربط را در اولویت کار خود قرار داد. در 
نهایت در واکنش به این انتقادها، فائزه هاشــمی در یادداشــتی نوشت: «پیرو صحبت های اخیر این جانب، افرادی که به 
تصــور خود منافع شــان را در مواجهه با حقیقت متزلزل می بینند، در تلافی و بــا هدف انحراف افکار عمومی فیلمی از 

این جانب با عناوین نادرست منتشر کرده و از این طریق درصدد القای توهین به مقدسات دینی از سوی این جانب هستند. 
این در حالی است که در صورت دقت در فیلم منتشره بدون پیش داوری و بدون جانب داری، فقدان توهین و فقدان قصد 
توهین از طرف این جانب که خود را مســلمان و معتقد می دانم، آشــکار و مبرهن است». حتی این توضیحات هم مانع 
ورود مدعی العموم و تشکیل پرونده برای او نشد و بیستم اردیبهشت بود که سخنگوی وقت قوه قضائیه از ورود دستگاه 
قضا به اظهارات فائزه هاشمی خبر داد و گفت: این شخص از سوی دادستان تهران تحت تعقیب قرار گرفته و پرونده ای 

در دادسرای عمومی و انقلاب تهران تشکیل شده است».
حال با گذشت چند هفته علی صالحی، دادستان عمومی و انقلاب تهران، از صدور کیفرخواست پرونده فائزه هاشمی 
به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام و توهین به مقدسات خبر داده و درباره آخرین وضعیت پرونده فائزه هاشمی گفته 
است: «درباره این پرونده، قرار جلب به دادرسی صادر شده است». به گفته این مسئول قضائی «پس از طی روال قانونی، 
کیفرخواست پرونده این فرد به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام جمهوری اسلامی ایران و توهین به مقدسات صادر و به 

دادگاه ارجاع شده است». او افزود: «دادستان به عنوان مدعی العموم پرونده را پیگیری کرده و پرونده در جریان است».
خبر صدور قرار جلب به دادرسی به معنای ارسال پرونده او به دادگاه برای رسیدگی قضائی است و احتمالا به زودی 
بار دیگر دختر آیت االله در دادگاه برای دفاع از خود حاضر خواهد شــد که همین امر جنجال های رســانه ای تازه ای حول 
او شــکل خواهد داد. البته این اولین بار نیســت که او به دادگاه آن هم به اتهام تبلیغ علیه نظام خواهد رفت و حتی او 

در سال ۹۱ به حکم دادگاه شش ماه در زندان اوین ماند که مقطع عطفی در فعالیت های سیاسی او به حساب می آید.

 معصومــه معظمی: بعد از چند ماه که مذاکــرات برجامی به دنبال 
کشــمکش های تهران-واشــنگتن متوقف شــده بود و برخی آن را 
بن بســت برجامی می دانســتند، ســفر انریکه مورا، معاون مسئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا به ایران با هدف شکســت بن بست 
مذاکرات ایران و ۱+۴ شــرایط جدیدی را بــرای مذاکرات رقم زد. به 
دنبال ســفر اخیر جوزپ بورل، مســئول سیاســت خارجی اتحادیه 
اروپا به تهران، قرار شــد به منظور خروج مذاکرات از بن بست، ایران 
و آمریکا به صورت غیرمســتقیم در دوحه مذاکره کنند. تغییر مکان 
مذاکرات از وین به دوحه (قطر) مورد موافقت و استقبال ایران قرار 
گرفت و مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا از طریق اتحادیه اروپا 
روزهای سه شنبه و چهارشنبه هفته گذشته برگزار شد. دور جدیدی 
از مذاکــرات که به اعتقاد رســانه های داخلــی و خارجی با وجود 
اظهار امیدواری های فراوان قبل از مذاکرات، دســتاورد قابل اعتنایی 
نداشــت، چراکه باز هم به جای اینکه طرفین مســتقیم پشــت میز 
مذاکره بنشــینند و بدون واسطه حرف بزنند، به صورت غیرمستقیم 
برگزار شــد. اگرچه تاکنون به دلیل زیاده خواهی آمریکا این مذاکرات 
غیرمســتقیم بوده اســت، اما حســین نوش آبادی، عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس تأکیــد دارد در صورتی که 
آمریکا دست از زیاده خواهی های خود بردارد، می توانیم در مواردی 

مستقیم با آمریکا مذاکره کنیم تا زودتر به نتیجه برسیم.
بعد از اتمام مذاکرات دوحه ۱ علاوه بر رسانه های داخلی که خبر 
بی نتیجه بودن این دور مذاکرات را کم و بیش اعلام کردند، منابع 
غربی و برخی مقامات ارشــد آمریکایی هم از عدم حصول نتیجه 
در این دور مذاکرات گفتند. البته ممکن اســت عدم اطلاع رسانی 
از جزئیات مذاکره استراتژی طرفین باشد و هنوز زمان آن نرسیده 
که در این باره اطلاع رســانی شــود و بعد از بررسی روند مذاکره 
در پایتخت کشــورها، جزئیات بیشتری از آن رسانه ای شود. اما از 
آنجایی که مذاکرات دوحه، اولین دور مذاکرات غیرمستقیم ایران 
و آمریکا از زمان به قدرت رســیدن جو بایدن اســت که روسیه در 
آن حضور ندارد، علی باقری کنی مذاکراه کننده ارشــد کشــورمان 
بعــد از اتمام این دور مذاکرات، برای آنچــه در دوحه رخ داد به 
روســیه ســفر کرد. اتفاقی که ابهامات و شــائبه های فراوانی به 
همراه داشــت و انتقادات زیادی را از سوی افکار عمومی متوجه 
باقری کنی کرد. البته گفته می شــود باقری کنی در زمان برگزاری 
مذاکرات در وین هم ملاقات هایی بــا میخائیل اولیانوف، نماینده 
روســیه در وین داشته اســت. از آنجایی که برخی روسیه را مانع 
به نتیجه رسیدن مذاکرات برجامی می دانند که به دلیل منافعش 

در ایــن مســیر ســنگ اندازی کرده، حــالا که باقری کنــی بعد از 
مذاکرات دور جدید به مســکو رفته، بــه جو منفی افکار عمومی 
درباره مذاکرات دامن زده است؛ بنابراین پیشنهاد می شود دولت و 
تیم مذاکره کننده پاسخی منطقی برای روشن شدن ابهامات فکری 

افکار عمومی در این باره ارائه دهند.
 مذاکره  مستقیم  یا  غیرمستقیم؛  مسئله  این است!

فرقی ندارد مذاکرات برجامی در وین برگزار شــود یا دوحه؛ مهم این 
اســت که نتیجه بخش باشد و بتواند خواست و نظر طرفین را تأمین 
کند. اما ظاهرا آنچه تاکنون باعث شده این مذاکرات به نتیجه نرسد، 
منافع برخی کشورهای واسطه است که ایجاب می کند این مذاکرات 
و توافق تا حد امکان به نتیجه نرسد؛ بنابراین منطق حکم می کند به 
جای برگزاری جلســات و مذاکرات غیرمستقیم، به صورت مستقیم 
و بدون واســطه با آمریکا وارد گفت وگو شــویم. موضوعی که بارها 
بنیان گذار انقلاب هم مطرح کردند که با ملت آمریکا مشکلی نداریم 
و اگر دولت آمریکا درصدد جبران خســارات وارده به ایران باشــد و 
جمهوری اسلامی را به عنوان واقعیتی انکارناپذیر بپذیرند، حاضریم 
با آمریکا به طور مستقیم مذاکره کنیم. پس برای روشن شدن موضع 
نمایندگان و مجلســی ها دربــاره دور جدید مذاکــرات برجامی در 
دوحه و مذاکره مســتقیم با آمریکا با حســین نوش آبادی و محمود 
عباس زاده مشــکینی، از اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس یازدهم، گفت وگو کردیم و نظرشان را جویا شدیم.
مذاکره مستقیم؛ خیلی دور خیلی نزدیک

تهران  نماینده مردم  حسین نوش آبادی، 
در مجلــس در این بــاره بــه «روزنامه 
شرق» گفت : «ما یک سری شروط داشتیم 
کــه اگــر آمریکایی هــا ایــن شــروط را 
می پذیرفتند، ما هم با مذاکره مســتقیم 
موردی مشــکلی نداشــتیم». عضو کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس یازدهــم تأکید کرد:  «به شــرطی که 
آمریکایی ها صادقانه عمل کنند و حق جمهوری اسلامی ایران را 
به رسمیت بشناســند و خروج یک طرفه از برجام را جبران کنند، 

ما هم با مذاکره مستقیم مشکلی نداریم».
نوش آبادی ادامه داد:  «اگر آنها ابتکار عمل مثبتی از خودشــان 
نشــان دهند و صادقانه وســط بیایند، مذاکره مستقیم می تواند 

مورد توجه قرار گیرد».
ایــن نماینده مجلس درباره دور جدید مذاکــرات برجامی در دوحه 
بیان کرد : «جمهوری اســلامی ایران از ادامه روند مذاکرات برجامی 

و از بین رفتن فضای ســرد حاکم بر مذاکرات استقبال می کند. اینکه 
به تدریج زمینه مثبتی برای ادامه مذاکرات فراهم شود خوب است. 
جمهوری اسلامی همواره از مذاکرات استقبال کرده و مادامی که این 
مذاکرات و گفت وگو ها می تواند در رفع ســوءظن ها مؤثر باشد، از آن 
اســتقبال می کنیم». نوش آبادی افزود: «ما به وظیفه خود در این باره 
عمل کرده ایم و این کشــورهای غربی و اروپایی هســتند که تاکنون 
تعلل کرده و ابتکار عملی به خــرج نداده اند. امیدواریم با تحرکات 
جدیدی که اروپایی ها در دور جدید مذاکرات شروع کرده اند و با توجه 
به ضرورتی که در توافق نامه برجام در حال تحقق اســت، به تدریج 
فضای ناامیدی و یأســی که حاکم شده بود از بین برود و کشورهای 
طــرف معاهده برجامی با درک واقعیت های امروز جهان و با توجه 

به اهمیت صلح منطقه و جهان کار را پیش ببرند».
او ادامه داد: «برجام توافقی اســت که همه طرف های آن از منافع 
اقتصادی و سیاسی آن بهره مند می شوند؛ به شرطی که آنها منافع 
و حقوق ملت ایران را هم به رســمیت بشناســند. هرچند به نظر 
می رســد زمینه های آن در حال تحقق است و اتفاق خوبی در حال 

رقم خوردن است».
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در پاسخ به اینکه 
آیا تغییر مکان مذاکره از وین به دوحه به منزله بازگشــت به قبل و 
نقطه سرخط نیست؟ گفت:  «بحث مکان مذاکرات اولویت نیست و 
مذاکرات تاکنون در چندین کشور مختلف برگزار شده است؛ بنابراین 

نباید چنین استنباطی داشت».
نوش آبادی در پاســخ به اینکه چقدر به اهداف مدنظر برجامی 
نزدیک هســتیم؟ بیان کرد:  «مذاکرات ۹۵ درصد پیشرفت داشته 
است، اما عامل اصلی کندی و سردی مذاکرات خود آمریکایی ها 
بودنــد. با وجود اینکه پیام ها و مکاتبات غیرمســتقیم زیادی بین 
ایران و آمریکا مبادله می شــد، اما زیاده خواهی آمریکا باعث این 

کندی روند شده بود».
 مردم  تحمل  کنند،  راه های  میان بر  را  بلدیم

محمــود  نوش آبــادی،  بــر  عــلاوه 
عباس زاده مشــکینی، سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس هم 
در گفت وگو با «شــرق» درباره تغییر مکان 
مذاکره گفت: «زمان و مکان مذاکرات جزء 
متن نیست و حاشــیه کار است، اما تغییر مکان مذاکره از یک کشور 
اروپایی به یک کشــور شــرقی با گفتمان جمهوری اســلامی ایران 
همخوانی بیشــتری دارد. قرار نیست همه مناسبات سیاسی دنیا در 

اروپا انجام شــود. این پیشــنهاد از هر طرف که مطرح شده باشد و 
پذیرشش از طرف جمهوری اسلامی اتفاق خوبی است و قابل انتظار 
بود». عضو هیئت رئیسه کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس یازدهم ادامه داد: «در این مذاکرات دســتور کار ما مشخص 
است. ما برای لغو تحریم ها و گرفتن تضمین ها مذاکره کردیم. آن هم 
گرفتن امتیاز و لغو تحریم هــا با قدرت. چراکه اگر در موضع ضعف 

باشیم نمی توانیم کار را به نتیجه برسانیم».
عباس زاده مشــکینی در ادامه تأکید کرد: «یک سری دستاوردهای ما 
در طــول اجرای یک طرفــه برجام از بین رفته بود که خوشــبختانه 
بعد از مصوبه مجلس در ســال ۹۹ سازمان انرژی اتمی موظف شد 
دســتاوردهای ازدست رفته را دوباره بازتولید کند. اکنون ما برگ های 
برنده ای را مثل میزان ذخیره سازی، درصد اورانیوم غنی شده هم در 
تولید هم نصب سانتریفیوژها با قدرت بیشتر و سایر دستاوردهایی که 
در طول اجرای یک طرفه برجام از دست رفته بود، در اختیار داریم». 
او ادامه داد: «خوشــبختانه این بازتولید از دولت قبل آغاز شــد و در 
دولت فعلی در جریان اســت و ما می دانستیم که غربی ها دوباره به 

مذاکره روی می آورند».
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در ادامه 
بیــان کرد: «قطع نامه ای که اخیرا غربی ها علیه ما صادر کردند، ضد 
گفت وگــو و ضد مذاکره بود اما انتظار نداشــتند ایران چنین واکنش 
جدی ای نشان دهد. ما نیز پیش بینی می کردیم آنها باز هم به مذاکره 
تن بدهند». عباس زاده مشــکینی در ادامــه با تأکید بر اینکه غربی ها 
دنبال فرسایشــی کردن مذاکرات و شــرطی کردن اقتصاد ما هستند، 
گفت: «آمریکایی ها می خواهند به معیشــت مردم آسیب بزنند و ما 
نباید اجازه بدهیم. ما دنبال گرفتن امتیاز و نتیجه از مذاکرات هستیم 

و اگر به نتیجه نرسیم، مذاکره و توافق بی معنی خواهد بود».
او بــا تأکید بر اینکــه «اجازه نمی دهیم مذاکــرات بیش از این طول 

بکشــد» تصریح کرد:  «ما دنبال گرفتن نتیجه هســتیم چه با توافق 
چه بی توافق. جمهوری اسلامی ایران مذاکره را روش کم هزینه تری 
می دانــد و اگر غربی هــا دنبال امتیازگیری یک طرفه باشــند و تن به 

توافق ندهند، ما هم گزینه های دیگری داریم».
نماینده مشکین شــهر در مجلس یازدهم در پاســخ به اینکه در این 
جنگ اقتصادی باید مراقب مردم بود، چراکه تحت فشــار اقتصادی 
قرار گرفته اند، یادآور شــد: «بالاخره این درگیــری برای هر دو طرف 
فشار دارد، اما برای انعکاس فشار بر مردم، روش هایی قانونی وجود 
دارد و برخلاف یک ســری پروپاگاندای رسانه ای ما هم نماینده مردم 

هستیم و در بطن جامعه قرار داریم و از این فشارها مطلعیم».
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در پایان 
تأکید کرد: «غربی ها دنبال فشــار بیشتر بر معیشت مردم هستند اما 
در دنیا همه کشــورهای هســته ای این فشار و مسیر را تحمل و طی 
کرده اند تا به نتیجه رســیده اند؛ اما ما از تجربه دنیا استفاده می کنیم 
و راه هــای میان بری را بلدیم و زمینــه راه های میان بر را داریم تا هم 

فشارها کمتر شوند هم به نتیجه برسیم».
اگرچه این دور مذاکرات برجامی که در دوحه برگزار شد، از نظر برخی 
بدون دستاورد خاصی بوده و انتقاداتی را به دلیل سفر باقری کنی به 
روســیه متوجه او کرده اســت؛ اما برخی را به این فکر انداخته که 
مذاکرات برجامی را با حذف واســطه ها به طور مســتقیم با آمریکا 
پیگیری کنیم. البته آن طورکه در برخی خبرها آمده اســت مذاکرات 
دوحه بدون دســتاورد هم نبوده و در ایــن مذاکرات افزایش فروش 
نفت ایران مورد توافق قرار گرفته است که از آن به عنوان نقطه قوه 
مذاکرات دوحه می توان یاد کرد؛ بنابراین باید منتظر بود و دید که به 
گفته نوش آبادی مذاکره مستقیم با آمریکا را در ادامه مسیر انتخاب 
خواهیم کرد یا به گفته عباس زاده مشکینی مردم را به تحمل سختی 

بیشتر برای هسته ای شدن مجاب خواهیم کرد!

دادستان تهران از صدور کیفرخواست فائزه هاشمی خبر داد
جنجال های دختر  آیت االله

 «شرق» در گفت وگو با اعضای کمیسیون امنیت ملی، مواضع مجلس درباره مذاکرات اخیر در  دوحه را  بررسی کرد

برجام در گیر و دار تعارض

ادامه از صفحه اول

...اما مثال های انگشت شــمار برای ثابت کــردن این ادعا کــه روزنامه ها قدرتمند و 
تأثیرگذارند، کفایت نمی کند.

نــگاه به همیــن نمونه هایی که در بالا و از طرف همکارانم ذکر شــده برای رد مدعا 
کافی اســت؛ روزنامه «شرق» در مطلبی تکان دهنده از شلیک به یک شهروند در فضای 
عمومی گزارش می دهد، جامعه منقلب می شــود و بسیاری ابراز تأسف می کنند و حتی 
برخی مسئولان هم واکنش نشان می دهند اما ماجرا به همین جا تمام می شود. مقامات 
مرتبط و مسئول نه نیازی به واکنش و عذرخواهی می بینند و نه حتی توضیحی می دهند. 
طرح صیانت هم به شــکلی دیگر راه خودش را می رود. رسانه  و بیش از آن شهروندان 

در شــبکه های اجتماعی دارند فشــار می آورند و کمپین می ســازند و امضا می زنند اما 
این فشــارها فقط ممکن اســت فاجعه را کمی به تأخیر بیندازد. اسم طرح صیانت به 
«تنظیم مقررات خدمات فضای مجازی» تغییر می کند و همان اهداف تأسف بار، با کمی 
دســت کاری در حال اجراشدن اســت. سال هاســت که روزنامه ها دارند درباره کنکور و 
مصائب و پشــت پرده اش می نویســند. همکاران ما با فکت و دقیق نوشته اند که ادامه 
کنکور به نفع مافیای پنهان اســت و کارتل هایی که گردش مالی هزاران میلیارد تومانی 
دارند. اما کنکور تا همین امروز ادامه داشته و تقلب گسترده اش هم به کسی برنخورده. 

کنکور امسال را هم که شاهد بودید و نیاز به بازگویی اش نیست.
در مقابل آن یکی، دو مثال نصفه نیمه در ســتایش از عملکرد رسانه، همه واقعیات 
جامعه ایستاده اند. این همه سال است که روزنامه ها، از مشکلات گشت  ارشاد و تندروی ها 
و برخوردهای خیابانی با زنان و جوانان می نویســند و می پرسند، ولی چه اتفاقی افتاده؟ 
مسئولان تصمیم گیر و تریبون های رسمی همچنان می گویند گشت  ارشاد مطالبه عمومی 

اســت و یک قدم عقب نگذاشته اند و تندتر شده اند. فارغ از مستندات و آمارها، این همه 
سال از دریاچه ارومیه گفتیم و نوشتیم و دریاچه دارد می خشکد،همان طور که زاینده رود 
خشک شد، همان طور که زاگرس و جنگل هایش. خوزستان با هور و تالاب هایش. این همه 
آمار و افکارســنجی و نوشــته درباره تمایل ایرانی ها و متخصصان به خروج و مهاجرت 
از کشــور، چه اتفاق مثبتی را رقم زده؟ چقدر توانســته این موج را متوقف یا حتی کندتر 
کند؟ مردم از وضعیت بازار و تصمیمات و سیاســت گذاری ها نگران اند و به شــیوه های 
مختلف نارضایتــی را ابراز می کنند و گاهی حتی به خیابــان می آیند. روزنامه ها کجای 
این داســتان اند؟ می توانند هشدار بدهند و پیش گیری اش کنند؟ می توانند تحلیل و نقد 
مناسبی بر این فضای بعضا پربرخورد بنویسند؟ حتی خود اخبار را هم نمی توانند درست 
و کامل پوشــش بدهند. همان طور که در همه این سال ها نتوانسته اند. فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی همچنان از رسانه های حرفه ای به روزتر، فعال تر و مؤثرترند؛ گرچه 
همان ها هم حدی دارند و فقط تا جایی می توانند فشار بیاورند. که اگر گوش شنوایی بود، 

امروز با این حجم از مشکلات، بی کفایتی ها و بی تدبیری ها مواجه نبودیم. اگرچه که طرح 
صیانت کامل شود، همین اندک را هم نخواهیم داشت.

 رسانه  و کلماتش، کی و کجا توانسته جلوی اشتباه را بگیرد؟ یا جلوی فساد را. چقدر 
توانسته به منافع عمومی خدمت کند. چند بار؟

ما روزنامه نگاریم و می توانیم خودمان را کمی تحویل بگیریم و کمی بازارگرمی کنیم. 
اما چه کســی را قرار است گول بزنیم؟ رســانه ای که مردم اقبالی به آن نداشته باشند و 
تیراژ و مخاطب محدودی داشــته باشد و مدیران و مسئولان را به کرنش و اصلاح وادار 

نکند، جای افتخار ندارد.
حالا نپرسید که اگر فایده ندارد، چرا همین ها را می نویسی. نگویید اگر مؤثر نیست، چرا 
می نویسی. ما کار دیگری بلد نیستیم و کار بیشتری هم ازمان برنمی آید. دچار سوءتفاهم 
نیســتیم،  اما جز نوشــتن هم گزیرمان نیست. ما می نویســیم تا صدای کوچکی باشیم و 

سکوت فراگیر نشود. چراغ را روشن نگه می داریم.

روزنامه و  روزنامه نگار غریب اند


